

激光技术

固体浸没透镜用于飞秒三维光存储研究

贺锋涛¹,程光华²,郝爱花¹,时坚¹

- 1.西安邮电学院 电子与信息工程系, 陕西 西安 710061;
- 2.中科院西安光学精密机械研究所 瞬态光学技术国家重点实验室, 陕西 西安 710068

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 2007-9-11 接受日期

摘要 为进一步提高光存储密度,利用固体浸没透镜(SIL)与数值孔径为0.55的长工作距离物镜对飞秒激光脉冲进行聚焦,完成了PMMA及石英介质上的存储实验,并对聚焦物镜焦点与SIL底面离焦时的介质内焦点位置和系统的数值孔径进行了模拟。实验结果表明:当聚焦物镜焦点与SIL底面适当离焦时,实际聚焦在介质内的焦点深度不断加深,且系统的有效数值孔径不断增大。利用这一结果,在距PMMA表面20 μm 的地方得到了点间距1 μm ,层间距2.5 μm 的6层空间点阵;在距石英介质表面15 μm 的地方获得了点间距为0.6 μm ,层间距为2.5 μm 的5层空间点阵,其存储密度可达 $1.1 \times 10^{12} \text{bits/cm}^3$ 。

关键词 [飞秒激光](#) [固体浸没透镜](#) [三维光存储](#)

分类号 [TN249-34](#)

Application of solid immersion lens to three-dimensional optical storage with femtosecond laser

HE Feng-tao¹,CHENG Guang-hua²,HAO Ai-hua¹,SHI Jian¹

1. Department of Electronic and Information Engineering, Xi'an University of Post and Telecommunications, Xi'an 710061, China; 2. State Key Lab of Transient Optics and Photonics, Xi'an Institute of Optics & Precision Mechanics, CAS, Xi'an 710068, China

Abstract Solid immersion lens (SIL) was employed to increase the optical writing density. The position of foci and numerical aperture of the focusing system with SIL were simulated, and the three dimensional optical data storage was conducted. The simulation result shows that the depth actually focused into the media is increased and the effective numerical aperture is enlarged with the suitable off-focus distance between the foci of focusing objectives and the bottom plane of SIL. With this result, a SIL with $n=1.55$ was positioned under a 0.55 NA micro objective to focus a 150 fs Ti:sapphire pulse laser at 800nm, and a 5-layer reading and writing of data were achieved with 2.5 μm separation between two layers and 0.6 μm separation between two bits. Accordingly, the storage density of $1.1 \times 10^{12} \text{bit/cm}^3$ was obtained in this way.

Key words [femtosecond pulse laser](#) [solid immersion lens](#) [three-dimensional optical storage](#)

DOI:

通讯作者 贺锋涛 hefengtao@tom.com

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(437KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“飞秒激光”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [贺锋涛](#)
- [程光华](#)
- [郝爱花](#)
- [时坚](#)